
Soutěž na infosystém  
k hazardu se prodlužuje
Stát chce, aby od ledna 
fungovaly nové zákony 
regulující herní průmysl. 
Tendr na informační sys-
tém, bez něhož to nepůjde, 
ale nabírá zpoždění. str. 2

Italové žádají na opravu 
nádraží dva roky navíc
Firma Grandi Stazioni 
potřebuje na opravu Fanto-
vy budovy na pražském 
hlavním nádraží další dva 
roky. Správa železnic řeší, 
zda smí spolupráci s Italy 
prodloužit. str. 5

Aerolinky loni zažily 
nejlepší rok v historii
Letecké společnosti zvláště 
v Severní Americe doká-
zaly loni těžit z nízkých 
cen paliv a vydělat nejvíce 
v historii. Situace se zlepši-
la i v Evropě, i když někteří 
hráči zůstali ztrátoví. str. 7

Rio trápí vítr

Velmi silný vítr 
zabránil konání 
veslařských závo-
dů. České reprezentantce 
Miroslavě Knapkové se při 
odjezdu na trénink dokon-
ce potopila loď a museli ji 
lovit záchranáři. str. 9 a 16
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Učíme se 
v Izraeli
k rámům na detekci kovů 
před supermarkety 
to snad nedospěje, 
říká ministr vnitra 
milan Chovanec.

rozhovor

str. 10–11

východněji 
od západu
erdoganovy represe 
mohou vyústit v zásadní 
změnu zahraniční politiky 
turecka. ve hře je 
i důvěryhodnost Nato.

zahranIčí

str. 8
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KaRla SlEChtova: 
Přeji našim sportovcům 
v #Rio2016 úspěch! Jste 
všichni české zlato již nyní! 

twitter.com/e15news

Florentinum 
za osm miliard

 
 
 

realitní větev 
pojišťovny allianz, 

další investoři z Německa 
nebo ruský spoluvlastník 
Slovanského domu patří 

k uchazečům, kteří zatím poslali skupině 
Penta nabídku na koupi Florentina. Moderní, 

téměř zcela pronajaté kancelářské centrum na 
lukrativní pražské adrese může podle informací z trhu 

vynést skupině Marka Dospivy i přes osm miliard korun. Penta 
tím v realitách rozhodně nekončí. Naproti Florentinu chce příští rok 

začít stavět dvakrát tak velkou kancelářskou čtvrť. byznyS / str. 4
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Češi zase jednou bodují
Šéf hnutí ANO Andrej Babiš stejně jako 
prezident Miloš Zeman hlásá, že o přijímání 
migrantů do Česka by měla napříště roz-
hodovat sněmovna. V České republice po 
prezidentském vzoru nechce ani jediného 
uprchlíka, a to ani dočasně. Za nebezpečné 
a populistické označilo takové výroky Sdru-
žení nevládních organizací pomáhajících 
v tuzemsku běžencům. Z Pražského hradu na 
to obratem zazněla výzva k zastavení státní-
ho financování takových neziskovek: Tu máš, 
čerte, kropáč!

To předseda Strany svobodných občanů 
Petr Mach má jiné starosti. Tedy staros-
ti… Podle docházky na zasedání, proslovů 
a dalšího úsilí patří k nejhůře hodnoceným 
členům evropského parlamentu. Jeho mluvčí 
i on osobně jsou si jisti, že voliči Petra Macha 
určitě nestojí o to, aby v žebříčku nejlépe hod-
nocených figuroval vysoko. Znamenalo by to, 
že se z něj stal eurofil, a to by určitě nechtěli. 
Neprůstřelný argument. A v roce 2019 si dáme 
repete, za ty prachy to stojí.

Češi na olympiádě v Rio de Janeiru zau-
jali. Svět se na sociálních sítích baví tím, že 
naši sportovci díky pruhovaným sáčkům a 
epesním kloboučkům vypadali na úvodním 
ceremoniálu jako z hororu. Bude potřeba 
prošetřit, co tím oblečením autorky modelů 
vlastně chtěly říct.

n Stát chce, aby od ledna 
fungovaly nové zákony 
regulující loterijní a ha-
zardní průmysl. Tendr 
na informační systém 
za tři sta milionů, bez 
něhož to nepůjde, ale 
nabírá zpoždění.

Dušan Kütner

Ministerstvo financí čelí řadě 
dotazů k nedávno vypsanému 
tendru za tři sta milionů na do-
dání a servis informačního sys-
tému, který bude páteří nových 
zákonů o hazardu. Úřad Andreje 
Babiše proto posunul termín 
pro podání přihlášek o tři týdny 
téměř na konec srpna. Stát 
přitom nemá moc času, protože 
sliboval, že nové zákony budou 
platit již od ledna. Bez nového 
systému zajišťujícímu například 
registraci všech internetových 
hráčů to ale nepůjde.

„Důvodem posunu termínu 
pro podání přihlášek je změna 
zadávací dokumentace, kterou 
si vynutilo velké množství 
dotazů ze strany podnikatelské 
veřejnosti motivované zájmem 
o účast v tendru,“ uvedl Filip 
Běhal z tiskového oddělení 
ministerstva financí.

Stát ve výběrovém řízení 
poptává firmu, která vytvoří 
a dodá nový systém a bude jej 
poté pět let servisovat. Samotná 
tvorba systému by měla stát 
maximálně 130 milionů, servisní 
služby pak maximálně patnáct 
procent z ceny dodávky ročně. 
Maximální limit celé veřejné 
zakázky je 295 milionů korun, 
což zahrnuje i případné změny 
a další rozvoj systému. 

Informační systém by měl 
mít tři hlavní části. První bude 
určena pro veřejnou správu, 
která ji bude využívat při vedení 
správních řízení s provozovateli 
hazardních her a při kontrolách. 

Druhá část bude rejstřík osob 
vyloučených z hraní zejména na 
výherních automatech. Mezi ně 
budou patřit lidé, kteří pobírají 
sociální dávky nebo jsou v osob-
ním bankrotu. 

Třetí část bude analytic-
ká a bude obsahovat herní 
a finanční data od provozo-
vatelů. Stát ji bude využívat 
ke kontrole, zda například 
neumožňují hrát osobám, které 
hrát hazardní hry nesmějí, zda 
nejsou překročeny zákonné 
limity maximálních sázek, zda 
provozovatelé dodržují nasta-
vená sebeomezující opatření 
hráčů a podobně.

start regulace hazardu 
se možná nestihne

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Marek dospiva

spolumajitel penty

andreas treichl

šéf erste bank

edward bastian

ředitel delta air lines

Nabídky na odkoupení pražského 
Florentina se jeho skupině jen 
hrnou. Očekává se cena blízká 
300 milionům eur.

str. 4

Banka hlásí nejlepší pololetní 
výsledek ve své historii. Čistý 
zisk stoupl meziročně o více než 
70 procent.

str. 6

Aerolinky zažívají tučný rok. Delta 
Air Lines vydělaly nejvíce, což 
ocenily i ratingové společnosti. 

str. 7

hazard pod dohledeM. Infosystém, který potřebuje ministerstvo financí, by měl například umět odhalit, 
zda si za hrací automat nesedá patologický hráč či člověk, který má dluhy.
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Zákon regulující hazard schválil Senát letos v květnu a v červnu jej podepsal •	
prezident Miloš Zeman. 

Zákon uložil povinnost poskytovatelům připojení k internetu na území Česka •	
zamezit přístupu na internetové stránky, které bude mít ministerstvo financí 
na seznamu nepovolených internetových her. Podle kritiků tohoto zákona 
však možnost blokování webových stránek příliš zavání cenzurou internetu.

Norma zavádí také opatření proti patologickému hráčství. Prostřednictvím •	
rejstříku budou mít hazard zakázaný například lidé, kteří pobírají dávky 
pomoci v hmotné nouzi. Zákon také umožňuje zaměstnancům Celní správy 
vstupovat do heren, kontrolovat je a vymáhat sankce.

Podle zákona se má na technická zařízení, tedy hlavně automaty, vztahovat •	
daňová sazba 35 procent a na ostatní druhy hazardu tak jako dosud sazba 
23 procent.

paragrafy 
proti hazardu



n Léta chátrající a ne-
využívaná budova In-
validovny v pražském 
Karlíně jde do veřejné 
dražby. Proti tomuto 
postupu protestu-
je řada architektů, 
občanských iniciativ 
i magistrát. Nyní pro-
jevil zájem Národní 
památkový ústav.

Památkáři jsou připraveni 
pražskou Invalidovnu pře-
vzít a zpřístupnit veřejnosti. 
Je tak možné, že památkově 
chráněná barokní stavba by 
mohla zůstat v rukou státu. 
Její dnešní veřejná aukce, 
kterou vyhlásil Úřad pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových (ÚZSVM), se 
ale uskutečnit musí, řekl 
mluvčí úřadu Radek Ležatka. 
Výběrové řízení lze ale podle 
něj teoreticky zrušit i po již 
uskutečněné aukci.

Ředitelka NPÚ Naděžda 
Goryczková sdělila, že ústav 
svým současným stanovis-
kem reaguje na novou sku-
tečnost, kdy se žádná státní 
instituce o budovu nepři-
hlásila a veřejnost projevila 
jasný názor na její ponechání 
v rukou státu. NPÚ přehodno-

til své priority a je připraven 
objekt převzít, zpřístupnit 
veřejnosti a využít pro své 
provozní potřeby, řekla.

Podle Ležatky ale úřad 
o žádném oficiálním zájmu 
Národního památkového 
ústavu neví. Ležatka uvedl, 
že budovu mohly už třikrát 
převzít státní instituce i mi-
nisterstvo kultury. Podle něj 
ale neměly o budovu zájem. 
Mluvčí NPÚ Simona Juračko-
vá ale řekla, že ústav nedostal 
letos ani loni nabídku převzít 
Invalidovnu jako nepotřebný 
majetek státu.

Minimální cena budovy je 
637,7 milionu korun. Mělo by 
jít o nejvýznamnější prodej 
státního majetku v letošním 
roce. Pondělní aukce se 
nebude konat podle zákona 
o veřejných dražbách, má 
zvláštní stanovená pravidla 
prodeje. Aukce se poté 
uskuteční pouze v případě, 
pokud úřad dostane dvě 
a více nabídek. V případě, 
že majetkový úřad dostane 
pouze jednu nabídku, 
připadne objekt tomuto 
zájemci, pokud splní všechny 
náležitosti. /čtk/ 

invalidovna možná zůstane 
státu, zájem mají památkáři
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NEMUSÍTE
BÝT ZROVNA 

KOSMONAUT, 
ABYSTE MOHLI
PRACOVAT
S VAKUEM

Více informací na

Do špičkové technologické firmy 
hledáme účetní na pozice Order to 
Cash Specialist, Accounts Payable 
Specialist, Accounting Team Leader 
a Accountant.

WWW.ZUCTUJSVAKUEM.CZ

NABÍDKA 
VOLNÝCH 

MÍST

V Česku pracuje čím dál 
více seniorů 
Za posledních 20 let se počet 
pracujících starších 60 let 
v Česku zvýšil o 188 tisíc na 
356 tisíc ke konci roku 2015. 
Na vysoké zaměstnanosti 
se tak v České republice 
podílejí hlavně lidé vyššího 
věku. V celé Evropské unii 
pracovalo v minulém roce 
5,1 milionu osob ve věku 
65 a více. Jejich podíl na 
celkovém počtu pracujících 
činil 2,3 procenta. V Česku 
je tento podíl 2,1 procenta. 
Počet osob ve věku 65 let 
a více v Česku v příštím 
roce překročí hranici dvou 
milionů.

Národní bezpečnostní 
úřad čeká kontrola  
Nejvyšší kontrolní úřad 
(NKÚ) zahájí v srpnu kont-
rolu hospodaření Národní-
ho bezpečnostního úřadu. 
Prověří, zda uvedený úřad 
hospodaří účelně, hospodár-
ně a efektivně s majetkem 
i penězi státu. Nynější kon-
trola navazuje na kontrolu 
z roku 2004, při níž NKÚ 
některá pochybení zjistil, 
například neúplné účetnic-
tví. „Zveřejnění výsledků 
kontroly bude záviset na 
informacích a materiálech 
vyžádaných v jejím průbě-
hu,“ sdělila Jana Gabrielová, 
tisková mluvčí NKÚ. /čtk/

Krátce

I nejnovější prognóza České 
národní banky nadále počítá 
s přebytkem veřejných fi-
nancí v příštím roce. Odhad 
přebytku ovšem snížila na 
0,1 procenta hrubého domá-
cího produktu (HDP) z květ-
nových 0,5 procenta HDP. 

Pro letošek nadále centrál-
ní banka počítá s deficitem 
0,1 procenta HDP. Pro rok 
2018 ČNB odhaduje pře-
bytek veřejných financí na 
0,3 procenta HDP. Vyplývá to 
ze shrnutí Zprávy o inflaci, 
které zveřejnila ČNB.

Loni klesl deficit veřejných 
financí na nejnižší hodnotu 
0,4 procenta HDP. Česko 

tak bylo v rámci Evropské 
unie mezi šesti nejlepšími 
zeměmi. 

Ministerstvo financí počítá 
v červencové prognóze letos 
s deficitem veřejných financí 
0,3 procenta HDP. Pro příští 
rok ministerstvo v červenco-
vé prognóze odhad nezve-
řejnilo, ale v Konvergenčním 
programu z jara odhaduje na 
příští rok deficit 0,5 procenta.

Klesat by měl podle ČNB 
i celkový vládní dluh. Letos 
by měl jeho podíl k HDP činit 
39,7 procenta, příští rok by 
to mělo být 38,5 procenta 
a v roce 2018 36,7 procenta 
HDP. /čtk/

Čnb: veřejné finance 
budou v přebytku

barokní skvost. Původním účelem Invalidovny bylo poskyt-
nout útočiště vojenským vysloužilcům.
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Míra nezaměstnanosti 
stoupla v červenci mírně na 
5,3 procenta z červnových 
5,2 procenta. Vyplývá to 
z odhadů analytiků. Podle 
nich jde o každoroční jev 
související s příchodem no-
vých absolventů na trh práce. 
Někteří ekonomové ovšem 
díky dobrému výkonu ekono-
miky nevylučují ani pokles 
míry nezaměstnanosti. 

„Červencový růst neza-
městnanosti v porovnání 

s červnem je takřka pravidel-
ným, každoročním jevem. Je 
patrný i v časech hospodář-
ské expanze,“ uvedl hlavní 
ekonom Roklenu Lukáš 
Kovanda.

Analytik společnosti 
Akcenta Miroslav Novák na-
opak počítá se stagnací míry 
nezaměstnanosti na 5,2 pro-
centa. Řady nezaměstnaných 
totiž podle něj neposílili na 
konci školního roku učitelé 
ani absolventi škol. /čtk/ 

léto může mírně zvýšit 
nezaměstnanost 
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Projektovou dokumentaci 
pro novou linku metra D 
zpracuje společnost Metro-
projekt. Vyjde to na 440 mi- 
lionů korun. Stejná firma 
projektovala i nové stanice 
metra A do Motola, které 
cestujícím slouží od loňské-
ho roku. 

Metro D spojí centrum 
Prahy s jižní částí města. 
Projektanti odhadují nákla-
dy předběžně na padesát 
miliard korun. 

První část by měla být 
hotova do konce roku 2022, 
ale není jasné, zda se před-
pokládaný termín podaří 
dodržet. Roky plánovanou 
výstavbu totiž komplikují 

výkupy pozemků. Praha 
sice nedávno požádala 
o stavební povolení, podle 
nedávného vyjádření 
primátorčiny náměstkyně 
Petry Kolínské (SZ/Troj-
koalice) bude ale řízení 
přerušeno právě proto, že 
chybí souhlas všech vlastní-
ků pozemků. 

Trasa metra D povede 
z náměstí Míru do Písnice. 
První se začne stavět část 
z Pankráce do stanice Depo 
Písnice, poté přijde na řadu 
etapa z Pankráce na náměs-
tí Míru. Dohromady to bude 
deset stanic. Novou linku 
obslouží vlaky bez řidiče.  
/čtk/  Více E15.cz

Trasu D připraví 
Metroprojekt

n Skupina Penta je 
o krok blíž dalšímu 
obchodu za miliardy 
korun. Má už po kupě 
velkou část nabídek 
na administrativní 
komplex, který vy- 
rostl místo někdejšího 
ústředí Rudého práva. 

Daniel Novák

Prodej jednoho z nejlukra-
tivnějších kancelářských 
center v Praze přilákal 
pestrou směsici zájemců. 
Podle informací deníku E15 
se mezi uchazeči o koupi 
Florentina objevila napří-
klad realitní větev pojiš-
ťovny Allianz nebo ruský 
spoluvlastník Slovanského 
domu. Nabídku skupině Pen-
ta poslaly kromě zmíněné 
pojišťovny také další hráči 
z Německa. Podle informací 
z trhu výsledná cena nemusí 
být daleko od 300 milionů 
eur, tedy více než osmi mi-
liard korun. 

Protože má však tendr 
závěrečný finiš teprve před 

O Florentinum se přetahují 
Rusové, němci i pojišťovna

Obří ObchOD. Podle informací z trhu by se Florentinum dalo prodat až za 300 milionů eur, tedy 
více než osm miliard korun.
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sebou, jsou účastníci skoupí 
na slovo. „Průběh soutěže 
Penta komentovat nebu-
de, oznámíme až nového 

majitele Florentina,“ sdělil 
mluvčí skupiny Ivo Mravi-
nac. Komentáře se zdržela 
také Allianz Real Estate 

i společnost FID Group, která 
úzce spolupracuje s ruskými 
vlastníky Slovanského domu 
v centru Prahy.   

Skupině Penta hraje do 
karet, že Florentinum pro-
dává v době, kdy se investoři 
o reality perou a nebojí se 
ceny šponovat. Drtivou větši-
nu kanceláří ve Florentinu 
navíc developer pronajal. 
V centru Prahy se přitom 
platí nejvyšší nájmy na trhu. 

„Vzhledem k atraktivitě, 
typu budovy a její lokalitě se 
měsíční nájemné pohybuje 
od osmnácti do devatenácti 
eur za metr čtvereční,“ uvedl 
Radek Procházka, vedoucí 
partner poradenské společ-
nosti Procházka & Partners. 

Jednotliví nájemci ale 
mohli dostat různé pobíd-
ky typu slev na nájemném. 
Poplatky se navíc liší i podle 
toho, v jaké části areálu fir-
ma sídlí a na jak dlouho má 
podepsanou smlouvu. 

Největším nájemcem ve 
Florentinu je poradenská 
společnost EY. V tamních 
kancelářích sídlí rovněž 
největší advokátní kancelář 
v Česku Havel, Holásek  
& Partners, developerská 
firma P3, skupina RSJ nebo 
Hospodářská komora ČR.     

Florentinum představuje 
první realitní projekt Penty 
v tuzemsku. Skupina miliar-
dáře Marka Dospivy a spol. 
mezitím z nemovitostí 
udělala jeden z pilířů svého 
byznysu. Hned naproti Flo-
rentinu chystá na pozemcích 
kolem Masarykova nádraží 
výstavbu dvakrát tak velké 
kancelářské čtvrti. Výstav-
ba první etapy má začít už 
příští rok. 

n V internetových 
a zásilkových obcho-
dech rostly v červnu 
tržby o pětinu.

Vývoj českého maloobcho-
du v červnu zvolnil, tržby 
v maloobchodě bez aut 
zpomalily meziroční růst na 
6,2 procenta z květnových 
7,5 procenta. Rostly ovšem 
ve všech hlavních sortiment-
ních skupinách prodejen. 
Dlouhodobě nejvyšší tempo 
růstu vykazoval internetový 
a zásilkový prodej. Potvrdil 
to Český statistický úřad. 

Růst poptávky zdůvodňují 
analytici hlavně klesající 
nezaměstnaností a rychlej-
ším růstem mezd. Spotřeba 

E-shopy táhnou maloobchod

Meziroční vývoj tržeb maloobchodu* (v procentech)

*kromě motorových vozidel  Pramen čsú
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domácností přitom zůstává 
hlavním tahounem růstu 
ekonomiky. Nejrychlej-
ší vzestup zaznamenaly 
internetové a zásilkové 
obchody, v nichž rostly tržby 

o 22,3 procenta. Větší zájem 
spotřebitelů o nákupy se ale 
podle ČSÚ projevil také ve 
specializovaných prodejnách 
s nepotravinářským zbožím. 
/čtk/  Více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/trasu-metra-d-pripravi-metroprojekt-dostane-440-milionu-1313040
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/e-shopy-dal-tahnou-cesky-maloobchod-trzby-v-cervnu-ale-zpomalily-rust-1312894


n Správa železnic 
zkoumá, zda smí 
prodloužit spolupráci 
s firmou Grandi Sta-
zioni.

Jan Šindelář
 

Italská firma Grandi Stazi-
oni potřebuje na dokončení 
oprav historické Fantovy 
budovy na pražském hlav-
ním nádraží další dva roky. 
Hotovo by mělo být v říjnu 
2018, vyplývá z projektu, 
který společnost předložila 
Správě železniční dopravní 
cesty. Ta je novopečeným 
majitelem největší tuzemské 
železniční stanice. Vládu nad 
ní převzala od Českých drah 
počátkem července. 

„Přinesli nám projekt 
k posouzení a schválení,“ 
řekl náměstek ředitele SŽDC 
pro správu majetku Tomáš 
Drmola. Na posouzení a pří-
padné schválení projektu 
mají železničáři čas zhruba 
do začátku září. „Časový roz-
vrh je totožný s projektem 
pro České dráhy,“ potvrdil 
mediální zástupce italské 
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Správa železniční dopravní 
cesty po téměř třech letech 
výstavby a provozních 
omezení dokončila moder-
nizaci prvního železničního 
koridoru z pražských Běchovic 
do Úval. Náklady se vyšplhaly 
na téměř dvě miliardy korun. 
Vlaky mohou na tříkolejné trati 
využívat rychlosti až 160 kilo- 
metrů v hodině a provoz je 
díky pružnému upevnění 
kolejnic méně hlučný. Nové 
je též zabezpečovací zařízení 
a troleje.

skončila modernizace 
koridoru u běchovic

Italové nestíhají opravu  
hlavního nádraží. Potřebují 
další dva roky

firmy Martin Hamšík. Zásad-
ní potíž ovšem tkví v tom, 
že podle platné smlouvy se 
má secesní Fantova budova 
zalesknout v původní kráse 
už letos v polovině října. Vy-
jma některých částí přitom 
rekonstrukce v posledních 
dvou letech stála. Říjen 
představuje klíčové datum 
pro další účinkování Italů na 
pražském hlavním nádraží. 
Včasné ukončení rekon-

strukce je podmínkou pro to, 
aby mohli spravovat budovu 
další desítky let. 

Možnosti by byly tři. 
Zcela nereálná je varianta, 
že Grandi Stazioni rekon-
strukci stihnou. Pak nastává 
varianta, že obě strany uza-
vřou dodatek, který upraví 
některé podmínky původní 
smlouvy a dá italské společ-
nosti požadované dva roky 
na dokončení oprav.

Třetí možností je, že 
Grandi Stazioni v Praze 
skončí a správa železnic se 
o nádraží postará sama. Tím 
by se nejspíš roztočil soudní 
kolotoč, neboť Italové už 
vložili do areálu přes miliar-
du korun. S vyhazovem by 
se proto jen tak nesmířili. 
I pro SŽDC by proto bylo 
nejjednodušší pokračování 
spolupráce, železničáři si ale 
nejsou jisti, zda uzavřením 
dodatku neporuší soutěžní 
právo. „Aby se mohl uzavřít 
dodatek, musí být jedno-
značně právníky řečeno, 
že to neodporuje zákonu. 
Připravujeme se i na tu vari-
antu, že to nepůjde,“ doplnil 
Drmola.  

OPRýskaný skVOsT. Obnova novější odbavovací budovy pražského hlavního nádraží proběhla 
bez problémů – u Fantovy budovy s dominantními věžemi z počátku dvacátého století se ale zasekla. 
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LED žárovky
Mezi problematické praktiky, 
které se spotřebiteli často 
řešíme, patří dotované LED 
žárovky. Myslíte si, že jsou 
výhodné? 

Ve zkratce: pokud ne-
chcete zvyšovat náklady 
na osvětlení, neuzavírejte 
s obchodníkem s energiemi 
kupní smlouvu na sadu LED 
žárovek za zvýhodněnou 
kupní cenu ve výši jedné ko-
runy. Tuto smlouvu sjedná-
vanou v souvislosti s uzaví-
ráním smlouvy o sdružených 
službách dodávky elektřiny 
nebo plynu (smlouva na 
energie) byste mohli po-
měrně brzy vyhodnotit jako 
značně nevýhodnou.

Důvodem by mohla být 
například skutečnost, že si 
úmysl změnit dodavatele 
energií rozmyslíte a smlouvu 

na energie ukončíte, bohužel 
většinou až po uplynutí 
lhůty, ve které byste mohli 
odstoupit od kupní smlouvy 
na LED žárovky bez sankce.

Pak můžete být nemile 
překvapeni požadavkem 
obchodníka na úhradu 
rozdílu mezi zvýhodněnou 
kupní cenou a cenou běžnou, 
což obvykle činí zhruba dva 
tisíce korun.

Jedná se totiž o dvě smlou-
vy, kdy je smlouva na energie 
uzavírána podle energetické-
ho zákona a kupní smlouva 
na LED žárovky je uzavřena 
podle občanského zákoníku. 
Energetickému regulač-
nímu úřadu nepřísluší do 
sjednané kupní smlouvy na 
LED žárovky jakkoli vstu-
povat a řešit spory týkající 
se oprávněnosti požadavku 
úhrady doplatku kupní ceny. 
To může činit pouze obecný 
soud.

Příští téma se bude 
zabývat problematikou osob-
ních dokladů a dokumentů 
obecně. Upozorním, na co si 
dávat pozor. 
 Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

Izraelci postaví v Plzni 
pět stovek bytů
Developerská skupina Da-
ramis chystá v západočeské 
metropoli u univerzity 
výstavbu více než 540 bytů. 
První ze tří etap projektu 
izraelské firmy jich nabídne 
184. Stavba má začít na 
podzim. Hodnotu investice 
firma neuvedla.

Climax dosáhl 
rekordních tržeb
Vsetínská společnost Cli-
max, největší český výrobce 
stínicí techniky, loni utržila 
rekordních 891 milionů 
korun, což představuje 
meziroční růst o sedmnáct 
procent. Zisk činil 83 milio-
nů korun, vzrostl o třetinu.

Vzroste postih za ilegální 
nakládání s rašelinou
Pokuta až sto tisíc korun 
má nově hrozit za průzkum 
rašelinišť bez povolení. 
Nepovolená těžba pak vyjde 
až na jeden milion korun. 
Počítá s tím návrh záko-
na o těžbě rašeliny, který 

připravilo ministerstvo 
zemědělství. 

Chovatelé nebudou 
muset vybíjet nutrie
Na seznamu invazních 
nepůvodních druhů, jež 
se mají v evropské přírodě 
potlačovat, sice nutrie jsou, 
ale tuzemští chovatelé  
nebudou muset redukovat 
chovy těchto hlodavců. 
Uvedlo to ministerstvo ze-
mědělství. V Česku působí 
200 až 250 chovatelů nutrií, 
kteří mají zhruba 1500 kusů 
těchto zvířat. 

Hrozí pokles zásob ropy 
pod určenou hranici
Tuzemské nouzové rezervy 
ropy a ropných produktů 
od začátku roku klesly  
z 95 na 91 dnů v důsledku 
růstu ekonomiky, a tím 
i vyšší spotřeby. Podle 
Správy státních hmotných 
rezerv hrozí, že Česko v nej-
bližších měsících nesplní 
evropskou směrnici. Ta 
žádá, aby státy, jež ropu 
netěží, měly zásoby mini-
málně na devadesát dní. /čtk/

Krátce
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Berkshire hathaway

Investiční společnost 
amerického miliardáře Warrena 
Buffetta zvýšila čistý zisk za 
druhé čtvrtletí o 25 procent 
na pět miliard dolarů. K růstu 
přispěly zejména pojistné 
transakce a některé investice, 
hlavně nákup společnosti 
Precision Castparts. Ta je 
největší akvizicí, jakou kdy Buffett 
podnikl. názory str. 12

allianz

Čistý zisk největší evropské 
pojišťovny se ve druhém čtvrtletí 
propadl téměř o polovinu 
na 1,1 miliardy eur. Výsledky 
německého podniku zasáhly 
vyšší nároky na krytí škod, 
prodej aktivit v Jižní Koreji 
a slabší výkony v investiční 
činnosti. Zisk na akcii třídy 
A činil 3042 dolarů, a zvýšil se 
tak z 2442 dolarů před rokem. 
Provozní zisk vzrostl  
o 18 procent na 4,61 miliardy 
dolarů, respektive na  
2803 dolarů na akcii.

royal Bank of scotland

Ztráta britského finančního 
ústavu Royal Bank of Scotland 
(RBS) v prvním pololetí prudce 
stoupla na 2,05 miliardy liber 
(přes 65 miliard Kč) ze  
179 milionů liber před rokem. 
Přispěly k tomu zejména 
rozsáhlé náklady na právní 
spory. Společnosti RBS se od 
roku 2007 nepovedlo ani jednou 
vykázat celoroční zisk. /čtk/ 

Výsledky

n Banka ve druhém 
čtvrtletí zdvojná-
sobila zisk s tím, že 
očekává další ziskové 
žně na trzích střední 
Evropy.

Erste Group, která ovládá 
Českou spořitelnu, se výrazně 
dařilo. Čistý zisk v letošním 
prvním pololetí meziročně 
stoupl o více než 70 procent 
na 841,7 milionu eur. Podle 
společnosti se jedná o nejlepší 
pololetní výsledek v historii 
banky. V samotném druhém 

čtvrtletí se čistý zisk více než 
zdvojnásobil na 567 milionů 
eur. K růstu zisku přispěly 
zlepšené podnikatelské pod-
mínky ve střední a východní 
Evropě a jednorázový příjem 
z prodeje podílu ve firmě Visa 
Europe ve výši  
138,7 milionu eur, napsala 
agentura Reuters. 
„S potěšením oznamujeme, že 
jsme se ziskem přesahujícím 
800 milionů eur dosáhli nej-
lepšího pololetního výsledku 
v historii naší společnosti,“ 
uvedl generální ředitel Erste 
Andreas Treichl. Poukázal 
rovněž na výrazný pokles 

objemu rizikových úvěrů. 
Zároveň však upozornil na 
negativní důsledky nízkých 
úrokových sazeb Evropské 
centrální banky.
„Pozitivní zprávou je pokra-
čující rychlý růst kapitálové 
přiměřenosti, což společ-
nosti umožní udržet i růst 
dividendy. Objem úvěrů rostl 
mírně rychleji, než se očeká-
valo,“ komentoval výsledky 
Václav Kmínek z Patria 
Research. Tržní reakce tak 
bude podle něj mírně pozi-
tivní. Akcie Erste na pražské 
burze rostly o 1,29 procenta 
na 638 korun. Úspěchy Erste 
také potáhnou ekonomická 
očekávání na trzích střední 
a východní Evropy.
Společnost Erste předpo-
věděla, že růst reálného 
hrubého domácího produk-
tu na těchto trzích včetně 
Rakouska se letos bude po-
hybovat v rozmezí od 1,4 do 
4,1 procenta. Podporovat by 
ho měla hlavně silná domácí 
poptávka.

Erste je klíčovým hráčem 
na bankovním trhu střední 
a východní Evropy. Vedle 
České republiky a Rakous-
ka působí v Rumunsku, na 
Slovensku, v Maďarsku, 
v Chorvatsku a v Srbsku. /čtk/

výdělečný stroj erste 
zvýšil zisk o 70 procent

Bitfinex možná potrestá za útok všechny uživatele

Bitcoinová burza Bitfinex, která byla minulý týden okra-
dena při hackerském útoku, zvažuje, že by ztrátu v hod-
notě zhruba 70 milionů dolarů rozdělila mezi všechny své 
uživatele, což se setkalo s velkým nesouhlasem.  

Slabá libra láká britské zbrojaře k vývozu zbraní

Odhlasování odchodu Velké Británie z Evropské unie 
berou britští zbrojaři jako příležitost k vylepšení pozic na 
mimoevropských trzích. Ministr obchodu Liam Fox jim 
vychází vstříc a připravuje delegaci, která jim má pomoci 
k novým zakázkám.  více e15.cz

Zájem o Airbus A380 prudce opadá 
Kratší trasy bez přestupu jsou důvodem, proč aerolinky 
ruší objednávky na velká letadla. Největší australská 
aerolinka, společnost Qantas, už proto nemá zájem o další 
Airbusy A380. V současnosti provozuje 12 těchto strojů, 
objednávky má však na osm dalších. /čtk,vaj,mit/    více e15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,553

Čína 1 3,648

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,612

Japonsko 100 23,966

Kanada 1 18,596

Maďarsko 100 8,698

Norsko 1 2,874

Polsko 1 6,309

Rusko 100 37,114

Švédsko 1 2,843

Švýcarsko 1 24,896

Turecko 1 8,073

USA 1 24,219

Velká Británie 1 31,869

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 5. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,10 -0,70

ČEZ 452,90 -1,31

Erste Bank 638,10 1,29

Fortuna 90,60 0,28

Kofola 430,00 0,00

KB 848,00 -2,54

Moneta 73,00 0,97

O2 CR 225,30 -1,53

Pegas 795,00 -0,48

Philip Mor. ČR 13 060,00 -1,25

TMR 645,00 0,00

Unipetrol 173,00 0,00

VIG 450,90 -1,98

Celkový objem (v tisících korun) 1 080 943,07

Akcie na pražské burze 5. 8. 2016 

spokojenost. Erste dosáhla nejlepšího pololetního výsledku 
v historii, generální ředitel Andreas Treichl tak může být spokojený.
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České spořitelně stoupl 
v prvním pololetí meziročně 
čistý zisk o 12,5 procenta na  
8,2 miliardy korun. Kladně se na 
tom podepsal růst klientských 
úvěrů a výnos z prodeje podílu 
spořitelny ve společnosti Visa 
Europe. 

Firmě přibyly poskytnuté úvěry 
ve všech klíčových segmentech. 
Hlavním tahounem růstu byly 
podle předsedy představenstva 
ČS Tomáše Salomona zejména 
nové hypoteční úvěry, jejichž 
objem ve sledovaném období 
přesáhl 25 miliard korun. To 
znamená nejsilnější první 
pololetí, uvedl Salomon.

Provozní zisk banky v porovnání 
s loňským pololetím klesl  
o 6,1 procenta na 10,2 miliardy 
korun. Důvodem bylo snižování 
čistých výnosů z poplatků 
a provizí, pokles čistého zisku 
z obchodních operací, který 
byl před rokem mimořádně 
vysoký kvůli jednorázovému 
vlivu změny metodiky při 
oceňování derivátů, a nižší 
příjmy z pronájmu nemovitostí 
v souvislosti s postupným 
odprodejem investičních 
nemovitostí. /čtk/

České spořitelně  
se výrazně dařilo

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/svetove-aerolinky-loni-vydelaly-nejvice-v-historii-1312958
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/svetove-aerolinky-loni-vydelaly-nejvice-v-historii-1312958


n Zatímco v roce  
2013 jen sedm společ-
ností vykázalo zisk 
miliardu dolarů, loni 
už jich bylo 18. Evrop-
ským aerolinkám se ale 
daří výrazně méně. 

Štěpán Bruner

Letecké společnosti přede-
vším v Severní Americe loni 
dokázaly těžit z nízkých 
cen paliv a vydělat nejvíce 
v historii. Ačkoliv situace 
se zlepšila i v Evropě, 
některé aerolinky 
na starém kon-
tinentu stále 
zůstávají v čer-
vených číslech, 
vyplývá z ana-
lýzy společnost 
FlightGlobal. 

„Ziskovost je 
na vzestupu od té 
doby, co se aerolin-
ky dokázaly vypořádat 
s rychle rostoucími cenami 
paliva a nyní sklízejí výsledky 
poté, co tyto ceny nečekaně 
spadly,“ uvádí analýza. 

Loňské výsledky aeroli-
nek také ukazují konsoli-
daci odvětví. V posledních 
pěti letech vytvořilo deset 

největších dopravců více než 
polovinu provozního zisku 
celého odvětví. V roce 2015 
vydělali tito hráči 37 miliard 
dolarů. To ale neznamená, 
že ostatním aerolinkám se 
nedaří. 

Zatímco v roce 2013 vy-
kázalo provozní zisk přesa-
hující miliardu dolarů sedm 
společností, loni jich bylo už 
18 – osm ze Severní Ameriky, 
pět z Asie, čtyři z Evropy 
a jedna z Blízkého východu.  
Analýza FlightGlobal vychází 
ze zveřejněných finančních 

výsledků 150 největších 
aerolinek světa. 

Vůbec nejvíce 
loni vydělaly 

americké Del-
ta Air Lines, 
když vykáza-
ly zisk téměř 
osm miliard 

dolarů. 
Delta se tak 

stala jedním 
z prvních americ-

kých dopravců, kteří 
od ratingové agentury získali 
hodnocení zbavující je „nálep-
ky“ vysoce rizikové investice. 
Agentura Moody’s společnosti 
letos v únoru přidělila rating 
Baa3. „Americké aerolinky 
jsou lépe připravené na to, aby 
zvládly ekonomické potíže, 

než před finanční krizí,“ uvedl 
Jonathan Root z Moody’s.

V Evropě se situace zlepšuje 
pomaleji. Z 26 společností 
zahrnutých v analýze sice vy-
kázaly provozní ztrátu jen dvě, 
problémem ale zůstávají nízké 
marže. Zatímco americké 
aerolinky loni v průměru vyká-
zaly patnáctiprocentní marže, 
v Evropě se na dvouciferné 
hodnoty dostalo jen pět letec-
kých společností.   více e15.cz

aerolinky zažily 
nejlepší rok v historii
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Z 26 leteckých 
společností v Evropě
vykázaly ztrátu jen 

2.
Problémem ale 

zůstávají nízké marže 
v oboru.

V aplikaci App Store a Google play zadejte text „Časopis F.O.O.D. HD“V aplikaci App Store a Google play

Stáhni si mě 
do tabletu!

Inspirováno 
časopisem F.O.O.D.

256592/16� inzerce
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Americký technologický 
gigant Apple zaplatil zhru-
ba 200 milionů dolarů za 
převzetí společnosti Turi, 
která se zabývá strojovým 
učením, respektive umělou 
inteligencí. 

Společnost Turi pomá-
há vývojářům při tvorbě 
i správě softwaru a služeb 
využívajících formu umělé 
inteligence označovanou 
jako strojové učení. Dispo-
nuje rovněž systémy, které 

podnikům umožňují odha-
lovat podvody či analyzo-
vat uživatelské zvyklosti. 

Podle jednoho ze zdrojů 
je převzetí firmy Turi 
součástí širšího boje mezi 
předními technologickými 
společnostmi o získání 
náskoku v oblasti umělé 
inteligence. 

Technologie firmy Turi 
by Apple podle něj mohl 
využít u své asistenční 
služby Siri. /čtk/

apple za pět miliard 
koupil firmu zabývající 
se umělou inteligencí

Americký internetový obchod 
Amazon hodlá zlepšit 
způsob doručování zásilek 
zákazníkům. 

Pomoci mu v tom má letecká 
služba Prime Air, v jejímž rámci 
internetový obchod představil 
první letadlo zbarvené do 
firemního kabátu. 

Tím je nákladní Boeing  
767-300, flotila by se měla 
postupně rozšířit až na 
čtyřicet strojů. Letadla, která 
budou flotilu Prime Air tvořit, 
si však Amazon nekoupí. 
Pronajme si je od dvou 
leteckých společností, které 
budou mít jejich provoz na 
starost.                více e15.cz

amazon spouští 
aerolinku

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/svetove-aerolinky-loni-vydelaly-nejvice-v-historii-1312958
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/amazon-spousti-vlastni-aerolinku-chce-mit-az-ctyricet-letadel-1312904
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n Konec snahy o při- 
členění Turecka k EU 
by podle některých 
názorů mohl být 
prospěšný pro rozvoj 
skutečných vztahů.

Karolína Flaszová

Represe prezidenta Recepa 
Tayyipa Erdogana po nezda-
řeném puči mohou zásadně 
změnit zahraniční politiku 
země. V ohrožení jsou její 
přístupová jednání s Evrop-
skou unií, která i tak vězela 
ve slepé uličce. Ochlazení 
vztahů Ankary s Washingto-
nem může poškodit NATO.

Debata o konci rozhovorů 
už není tabu
Přičlenění Turecka bylo v EU 
vždy ožehavým tématem. 
Brusel ale vsadil na zdržo-
vací taktiku, díky které by 
mohlo společenství rozhod-
nutí o osudu turecké integ-
race odkládat celá desetiletí. 
Současné masové čistky, 
omezování svobody projevu 
a případné opětovné zavede-
ní trestu smrti však někte-
rým členům unie slouží jako 
munice k otevřeným výzvám 
k ukončení neperspektivních 
námluv.

Nejhlasitěji k tomu nabá-
dá Rakousko. Šéf německé 
diplomacie Frank-Walter 
Steinmeier sice zdůraznil, že 
obnovení nejvyššího trestu 
by pohřbilo turecké ambice, 
varoval však před zbrklým 
koncem rozhovorů. Podobně 
se vyslovil i předseda Ev-

ankara se po puči unii vzdaluje
ropské komise Jean-Claude 
Juncker. „Nemyslím si, že by 
bylo užitečné jednostranně 
vypovědět jednání,“ řekl.

Opatrnost představitelů 
EU patrně souvisí s po-
hrůžkou Ankary, že vypoví 
smlouvu o navracení mig-
rantů. Turecko v této sou-
vislosti naznačilo, že Brusel 
má do října čas na uvolnění 
vízového režimu pro občany 
země. Varování vylekalo 
především Řecko. „Pokud se 
dohoda zhroutí, bude to pro 
nás těžká zkouška,“ uvedl 
ministr pro imigraci Jannis 
Muzalas.

obnovení trestu smrti 
zůstává nejisté
Také Ankara se zřejmě zdrá-
há přistoupit ke krokům, 
které by definitivně zmařily 
její evropské naděje. Poslan-
kyně za vládní Stranu spra-
vedlnosti a rozvoje (AKP) 
Sena Nur Celiková minulý 
týden serveru EUObserver 
sdělila, že schválení trestu 
smrti není na pořadu dne. 
Podotkla, že debatu o něm 
podnítily vyhrocené emoce 
po pokusu o převrat. Nyní se 
prý situace zklidňuje a je tře-
ba vyčkat a hledat politický 
konsenzus.

Existují přitom názory, že 
by konec snah o přičlenění 
Turecka k unii mohl pomoci 
oběma stranám. Partneři by 
se podle nich mohli věnovat 
slaďování společných zájmů 
místo nekonečně marných 
snah nastolit v zemi evrop-
ské hodnoty.

„Přístupová perspektiva 
je skutečně problematic-
ká. Nejen proto, že není 
realistická, ale také vysává 
energii pro to, co by mohlo 
být skutečným vztahem sobě 
rovných,“ citoval The Wall 
Street Journal nejmenovaný 
zdroj z Bruselu.

erDogan licituje
Na druhou stranu ale panují 
obavy, zda by takový krok 
ještě více nevzdálil Ankaru 
Západu a neměl dopad i na 
soudržnost NATO. Vztahy 
Turecka s USA trpí kvůli 
žádosti o vydání duchovního 
Fethullaha Gülena, jenž pod-
le Erdogana osnoval puč.

Navíc se rozvíjejí kontakty 
Ankary s Moskvou, Erdo-
gan zítra zamíří do Kremlu. 
Cesta má demonstrovat, že 
má i alternativní možnosti 
strategických partnerství. 
Toto sbližování ale limitují 
spory týkající se Sýrie. 

S výkřiky Alláhu akbar 
napadl v sobotu v belgickém 
Charleroi muž s mačetou 
dvě policistky. K útoku došlo 
u kontrolního stanoviště 
před budovou hlavní poli-
cejní stanice v centru města. 
Útočníka na místě postřelil 
další příslušník policie. 
Zranění jedné z policistek 
jsou vážná. Utrpěla hluboké 
sečné rány v oblasti obličeje 
a bude se muset podrobit 

operaci, v ohrožení života ale 
není. Zranění druhé napade-
né policistky jsou lehká.

Také postřelený agresor 
byl ve vážném stavu převe-
zen do nemocnice. Tam však 
svým zraněním podlehl. 
Podle prokuratury šlo o Alží- 
řana, který byl znám krimi- 
nální, nikoli teroristickou 
minulostí. K útoku se me-
zitím přihlásilo radikální 
uskupení Islámský stát. /čtk/

Útočník v Belgii 
posekal policistkyíránský vědec, jenž se 

vrátil z usa, byl popraven
V Íránu popravili jaderného 
vědce Šahrama Amírího. Ve 
vězení byl po návratu z USA 
v roce 2011 a obviněn byl 
z vyzrazení tajných infor-
mací. Podle mluvčího írán-
ského ministerstva sprave-
dlnosti byl Amírí popraven 
oběšením. Zástupci USA 
sdělili, že Amírí uprchl do 
USA o vlastní vůli a že po-
skytl „užitečné informace“. 
BBC v souvislosti s tímto 
případem připomíná, že se 

světovým velmocem loni po 
mnohaletých vyjednáváních 
podařilo dojednat s Íránem 
dohodu o jeho jaderném 
programu.

rusko přiznalo, že jeho 
letadlo vlétlo nad izrael
Rusko přiznalo, že se jeho 
bezpilotní letadlo dosta-
lo vinou lidské chyby do 
vzdušného prostoru nad 
izraelskou část Golanských 
výšin. Letadlo patřilo rus-
kým jednotkám rozmístě-
ným v Sýrii.

Duterte odhalil propojení 
elity s podsvětím
Filipínský prezident Rodri-
go Duterte včera veřejně 
spojil 150 soudců, starostů, 
právníků, policistů a vojáků 
s drogovými kriminálními 
kruhy. Nařídil jim, aby se 
dali k dispozici pro vyšet-
řování, a vojáky a policisty 
odvolal z postů. Prezident, 
který slíbil při červnovém 
nástupu do funkce nekom-
promisní boj proti zločinu, 
o svém seznamu hovořil 
v televizním projevu. /čtk/

Krátce

podporují 
erdogana. 
Istanbul včera 
odpoledne zažil 
další ze série 
velkých demon-
strací, jež jsou 
v posledních 
dnech svolává-
ny na podporu 
kroků preziden-
ta Erdogana 
proti činitelům 
odhaleného 
protivládního 
spiknutí.Fo

to
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Čtyřicet milionů Thajců 
včera v referendu zřejmě 
přijalo návrh nové ústavy, 
jež může umožnit vojenské 
juntě udržet se u moci. 
Výsledek referenda je zatím 
předběžný a je založen na 
sečtení 80 procent 
hlasů.

Volební 
komise už 
odpoledne 
oznámi-
la, že je 
jasné, že 
62 procent 
hlasujících 
se vyjádřilo 
pro návrh 
a 37,9 procenta jej 
odmítlo. 

Návrh podle agentury 
AP oslabuje demokracii 
a zavádí systém, který dává 
pravomoci jmenovaným 
představitelům. Junta se do-
stala k moci v květnu 2014. 
Tvrdí, že navrhovaná verze 
Thajsku přinese zklidnění 
politických bouří a stabilitu. 
Podle kritiků naopak umož-
ní posílit pozici armády. Na 
zajištění včerejšího hlaso-
vání bylo nasazeno dvě stě 
tisíc policistů, ale odnikud 
nebyly hlášeny problémy.

Odpůrci junty kritizovali 
fakt, že se před referendem 
nekonala řádná kampaň a že 
se zatýkalo. Podle kritiků 
lidé obsah návrhu podrobně 
neznali, i když podle úřadů 
bylo v zemi se 64 miliony 

občany distribuováno 
milion výtisků 

ústavního návr-
hu. Ve vězeních 

skončila stov-
ka lidí, kteří 
se odvážili 
návrh a pořá-
dání referen-

da kritizovat 
na sociálních 

sítích. Otevřená 
kritika znamená 

desetileté vězení.
Lidé na lístku zaškrtávali, 

zda s návrhem souhlasí, 
nebo ne. Pokud se potvrdí 
přijetí, pak se návrh stane 
textem ústavy. Ten předpo-
kládá pětileté přechodné 
období k civilní vládě a jme-
nování celého 250členného 
senátu, v němž budou 
i vojenští velitelé a členové 
dalších bezpečnostních 
složek. Vůdce junty generál 
Prajutch Čan-Oči  však 
slíbil, že příští rok uspořádá 
volby. /čtk/

Thajská armáda 
může po referendu 
upevnit svou moc

auTa jako sTaveBnice. Vichřice o rychlosti sedmdesát kilometrů, bouře a nekonečné přívaly 
vody si včera pohrály s Makedonci a jejich majetkem. Snímek je z obce Stajkovci poblíž Skopje.

n V kalamitních 
oblastech země bude 
kvůli devastujícím 
živlům vyhlášen mi-
mořádný stav.

Nejméně 20 lidí se v make-
donské metropoli Skopje 
v noci na dnešek stalo obětí 
prudkých dešťů a silného ná-
razového větru. Podle zprávy 
ministerstva vnitra ve městě 
během několika hodin napr-
šela měsíční norma srážek. 

Podle zdravotníků se po-
čet mrtvých ve Skopje ještě 

zvýší, až budou dokončeny 
vyprošťovací práce. Úřady 
zatím pohřešují šest lidí, šest 
desítek obyvatel hlavního 
města bylo se zraněním 
převezeno do nemocnice. 
Z míst povodní bylo zatím 
evakuováno tisíc lidí. Obyva-
telé Skopje hlásili rozsáhlé 
výpadky elektřiny. Ulice za-
blokovaly popadané stromy. 
Desítky aut uvázly ve vodě, 
zničeny byly stovky domů. 

Kanalizační systém 
nestačil odvádět vodu z ulic, 
v některých čtvrtích se 
hlavní komunikace změnily 
v rozvodněné řeky.

Ministr zdravotnictví Niko-
la Todorov novinářům sdělil, 
že v kalamitních oblastech 
bude vyhlášen mimořádný 
stav. Meteorologové varovali, 
že nepříznivé počasí bude 
v příštích dnech pokračovat.

V Chorvatsku bouře naru-
šily dopravu na silnicích i na 
moři. Uzavřena je dálnice 
spojující hlavní město Záhřeb 
s pobřežím Jaderského moře. 
Neprůjezdné jsou také někte-
ré místní komunikace v okolí 
přístavu Rijeka. Zastavena 
byla na několika místech 
i trajektová doprava spojující 
pevninu s ostrovy. /čtk/

Bouře v Makedonii zabíjela, 
v chorvatsku bořila silnice

českou veslařku lovili záchranáři
Veslařka Miroslava Topinko-
vá Knapková včera absolvo-
vala nedobrovolnou koupel 
v laguně Rodriga de Freitase. 
Při snaze odjet na trénink 
se její loď pod náporem 
silného větru a vysokých 
vln potopila a olympijskou 
vítězku museli z vody vylovit 
záchranáři a dopravit ji ke 
břehu. Při manévru jí navíc 
poškodili loď, v níž se vytvo-
řily dvě praskliny.

Druhý den na olympijských 
hrách v Rio de Janeiru ovliv-
ňoval vítr. Kvůli němu byl 
nejprve odložen a pak úplně 
zrušen program veslařů, kteří 
si na podmínky stěžovali už 
v sobotu. Síla větru byla ale 

včera ještě větší a podle před-
povědi by poryvy ještě měly 
zesílit. Tenisté odložili pro-
gram na vedlejších kurtech, 
které nemají kolem tribuny, 
v Olympijském parku létaly 
vzduchem deštníky a prach.

„Zatímco včera začalo fou-
kat později, dneska to bylo 
už od rána,“ řekl generální 
sekretář veslařského svazu 
Josef Johánek. Topinková 
Knapková tak ve snaze tré-
novat nedojela ani k dráze 
a potopila se. „Je v pořádku, 
jen ji trochu pálily oči kvůli 
slané vodě, která tady je,“ 
uvedl Johánek.

Trhliny v lodi podle něj 
problémem nebudou. „Občas 

se to stane, jak tu loď tahají 
ven, tak o lodní šroub asi. 
Byly tam dvě menší díry, ale 
už je to zalité a spravené, 

ještě se to do zítra nalakuje, 
ujistil sekretář. „Ty poryvy 
jsou ale silné, málem to 
odneslo střechu loděnice. 

Jak to bude s veslováním 
dál tady, to nevíme, budeme 
k tomu mít schůzi zástupců 
federací,“ dodal. /čtk/

karaMBol. První den bylo české veslařce na dráze hej, včera už se neobešla bez pomoci záchranářů.
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Na průběh 
referenda 
dohlíželo

200
tisíc policistů, ale 
odnikud nebyly 

hlášeny
problémy. 
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Pavel Otto

 Zadal jste policii, aby 
o půl roku dříve předložila 
plán na lepší ochranu měk-
kých cílů. O co jde?
Jde o možné cíle teroristů 
s velkým počtem obětí, které 
nejsou chráněny. Konkrétně 
jde o obchodní domy, kultur-
ní zařízení a akce, fotbalové 
stadiony, ale může to být 
i železniční infrastruktura 
nebo zdroje pitné vody.

 
 Jak bude ochrana fun-

govat?
Nebudeme vymýšlet 
vymyšlené. Rozsáhle se 
inspirujeme u států, které 
s terorismem bojují už delší 
dobu. Naši lidé byli na stáži 
v Izraeli, hovoříme se specia-
listy z USA, sdílíme informa-
ce napříč Evropou. Co se týče 
například ochrany železnice, 
policie bude jednat s jejím 
správcem. Velmi intenzivně 
budeme spolupracovat také 
s Hospodářskou komorou, 
jejíž členové jsou vlastníky 
velkých prodejních objektů. 
Chceme jim poskytnout me-
todiku a pomoc při cvičení 
ochranek. Bude to stejný 
model, který policie už řadu 
let praktikuje ve fotbale, kde 

má uzavřené memorandum 
s majiteli klubů.

 To se bude do super-
marketů chodit přes rámy 
detekující kovové předměty 
a výbušniny?

Byl jsem v jedné africké 
zemi, kde to tak funguje. Je 
to ale situace, do níž se snad 
nedostaneme. Kontroly před 
vchody do supermarketů 
jsou zdlouhavé, zákazníky 
by obtěžovaly. Zatím si je ne-

dovedu v Česku představit. 
Cestu ale vidím ve výcviku 
personálu ochranek včetně 
včasného rozeznání poten-
ciálních pachatelů.

 
 A ochrana koncertů 

nebo sportovišť?
Tam se přes rámy chodí 
už teď. Jsme připraveni 
nakoupit mobilní rámy, které 
bychom zapůjčovali pořada-
telům těchto akcí.

 
 Zmínil jste konzultace 

s Izraelci. Jaké poznatky od 
nich převezmeme?
Debatovali jsme se zástupci 
tajných služeb, tedy Mosa-
du i Šin Betu. Izraelci jsou 
zvyklí žít v ohrožení života 
každodenně. Situace v této 
zemi je pro teroristy složitá 
v tom, že se tam velmi obtíž-
ně seženou nelegálně držené 
zbraně a výbušniny. To zna-
mená, že většina útoků je 
provedena sekerou, mačetou 
nebo nožem. Je to podob-
né nedávným incidentům 
v Německu a Belgii. V Izraeli 
je navíc silná přítomnost 
ozbrojenců na ulicích. Jsou 
to nejen vojáci a policisté, 
ale i soukromé osoby, které 
prošly vojenským výcvikem. 
Většinou vyřeší situaci na 
místě sami.

 
 Bude vláda dál proti 

zbraňové směrnici EU? 
Může ji odmítnout?
Tato směrnice o držení zbra-
ní se poměrně výrazně vyvíjí. 
Podle původního návrhu 
Evropské komise mělo být 
v Česku odebráno čtyřicet 
tisíc legálně držených zbraní, 
pak to nizozemské předsed-
nictví v uvozovkách vylep-
šilo na čtyři sta tisíc. Teď 
směrnici upravuje Evropský 
parlament, bouřlivě o ní 
diskutuje. Vláda udělá maxi-
mum pro to, aby se nedotkla 

českých občanů. Její imple-
mentaci se můžeme bránit 
soudní cestou. Kromě toho 
hledáme způsoby, jak by 
bylo případně vhodné uvést 
směrnici do praxe. Například 
bychom mohli ve spolupráci 
s ministerstvem obrany roz-
šířit počty aktivních záloh.

 
 Souhlasíte s názorem, 

že zabavení čtyř set tisíc 
zbraní by narušilo bezpeč-
nost země?
Evropská komise občas 
žije ve světě odtrženém od 
reality. Nebo se snad bojí 
Evropanů, a proto prosazuje 
takovou směrnici? Čeští 
občané jsou poměrně vý-
razně ozbrojeni, zbraně drží 
legálně na základě zákonů, 
které patří k nejpřísnějším 
v Evropě. Naše legislativa se 
navíc zpřísnila po tragédii 
v Uherském Brodu. Současný 
stav je pro nás naprosto vy-
hovující a nechceme na něm 
nic měnit. Evropská komise 
by se měla zaměřit hlavně na 
to, jak řešit ostrahu hranic 
osmadvacítky nebo jak co 
nejrychleji vytvořit evrop-
skou armádu.

 
 Turecký prezident Recep 

Erdogan vyhrožuje, že pošle 
do Evropy migranty, kteří 
jsou v tureckých táborech. 
Předpokládám, že situaci 
konzultujete s ostatními 
ministry vnitra EU. Exis-
tuje plán, jak na další vlnu 
reagovat?
Teď mě děsí spíš třicet tisíc 
etnických Turků s němec-
kými pasy, kteří v Německu 
podporují Erdogana. Cítí 
se být občany Německa, 
nebo Turecka? Pokud se 
z Erdoganovy vlády stane 
autoritářský režim, může to 
mít pro Evropu nedozírné 
následky. To je debata, které 
se nevyhneme. Nemůže-
me před ní strkat hlavu do 
písku. Na posledním setkání 
ministrů vnitra bylo řečeno, 
že Turecko stále nesplnilo 
řadu podmínek pro zrušení 
vízového styku. V zemi se 
navíc diskutuje o zavedení 
trestu smrti.

 
 Co když Erdogan splní 

své výhružky?
Kdo si myslel, že Turecko 
za nás na věčné časy vyřeší 
migraci, byl naivní. Problém 
se jen o půl roku odsunul 
a bohužel se během této 
doby moc neudělalo. Nelze 
než doufat, že Řecko koneč-
ně přijme větší díl odpo-
vědnosti a vyčlení jeden až 
dva ostrovy, které se stanou 

K rámům před 
obchody snad 
nedospějeme
n Ministr vnitra Milan Chovanec (ČSSD) nabídne Bavorsku 
a Sasku pomoc při pátrání po migrantech, kteří neuspějí 
se žádostí o azyl a pokusí se o útěk z německých zařízení. 
To je důvod, proč chce posílit ostrahu hranic. Pro zajištění 
bezpečnosti se Česko podle něj inspiruje u států jako Izrael, 
které s teroristy bojují už dlouho. K problematice evropské 
směrnice omezující držení zbraní ministr uvedl, že se vláda 
zasadí o to, aby se nedotkla občanů, kteří drží zbraně legálně 
na základě zákonů patřících k nejpřísnějším v Evropě. 
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 Migranti z táborů? 
Teď mě děsí spíš 
30 tisíc etnických 
Turků s německými 
pasy, kteří podporují 
Erdogana. Pokud se 
z jeho vlády vyvine 
autoritářský režim, 
může to mít pro 
Evropu nedozírné 
následky. 



velkou detencí. Makedonie je 
příliš malá země na to, aby 
zadržovala migrační proud. 
Další velká vlna se očekává 
po konci zimy, takže máme 
ještě půl roku na jednání.

 V souvislosti se sérií 
útoků v Německu chcete 
posilovat ochranu naší jiho-
západní hranice. Skutečně 
je to nutné?
K útokům došlo už i v Mni-
chově, tedy v naší bezpro-
střední blízkosti. Přitom se 
několik hodin vůbec nevě-

dělo, kam pachatelé prchají. 
Nechceme hranici plošně 
hlídat, ale monitorovat, co 
se na ní děje. Jsme v situaci, 
kdy němečtí politici říkají, 
že by mělo dojít k vyhoště-
ní neúspěšných žadatelů 
o azyl, a baví se o číslech ve 
statisících. Existuje obava, že 
by se tito lidé mohli pokusit 
nelegálně překračovat hrani-
ce do okolních zemí. Z těchto 
důvodů chceme hlavně na 
hranici s Bavorskem v mís-
tech, kde jsou velká uprch-
lická zařízení, redislokovat 

část policie. I proto, abychom 
případně pomohli němec-
kým kolegům v pátrání.

 
 Budete s nimi jednat?

Na podzim požádám bavor-
ského ministra vnitra a ná-
sledně i saského o schůzky 
a nabídnu jim pomoc. Vládě 
nejde o to zavřít hranici 
s Německem a dívat se, co se 
tam děje. Potřebujeme spo-
lupráci, koordinaci. Na konci 
loňského roku nám bavorští 
partneři velmi děkovali za to, 
že jsme přes naše území ne-

vytvořili koridor a neposílali 
jsme jim migranty. Myslím, 
že česká cesta dodržování ev-
ropského práva byla správná.

 
 Co říkáte na nápad 

prezidenta Miloše Zemana 
postavit kolem celé repub-
liky plot?
To by znamenalo, že bychom 
se izolovali od Evropy, a tím 
výrazně zchudli. Na druhé 
straně ani po masivním 
nasazení pohraničníků ne-
dokázal komunistický režim 
neprostupně uzavřít hranice 
a sáhl proto po ostnatém 
drátu. Tomu se ale rozhod-
ně chceme vyhnout. Proto 
posíláme naše policisty 
do Maďarska, Makedonie 
a Řecka. Tam je teď naše 
hranice. Kromě toho jsme 
na základě vládního zadání 
zmapovali infrastrukturu na 
hranici. V případě migrační 
krize jsme připraveni využít 
pozemky a budovy ve vlast-
nictví státu.

 
 Ministr financí Andrej 

Babiš odmítá vašemu rezor-
tu přiklepnout tři miliardy 
korun na migraci a na posí-
lení počtu policistů. Podle 
něj jste ještě nevyčerpali 
částky určené pro letošek. 
Jak ho chcete přesvědčit?
Říká, že by peníze měly do-
stat hlavně tajné služby, aby 
se jejich špioni infiltrovali 
do komunit, odkud by mohlo 
hrozit násilí. Nejsem proti 
zvýšení rozpočtů tajných 
služeb, ale vláda se usnesla, 
že přidá policii na nábor, 
takže by to měla dodržet. Co 
se týče finančních prostřed-
ků na migraci, nevyčerpali 
jsme je, protože to nebylo po-
třeba. Například jsme letos 
neotevřeli zařízení v Balko-
vé. Prioritně potřebujeme 
peníze na protiteroristická 
opatření, asi 660 milionů. 
A po střelbě v Uherském Bro-
du nám pan ministr sliboval 
peníze na velkokapacitní 

vrtulník pro zásahové jed-
notky. Je naprosto vylouče-
no, abychom miliardy navíc 
nedostali. Spory o rozpočet 
vnímám jako kočkování 
s Andrejem Babišem.

 
 Vnímáte jako kočkování 

i kampaň jeho hnutí, které 
oblepilo zemi stovkami 
billboardů kritizujících po-
licejní reorganizaci s nápisy 
„Zasloužíme si lepší Česko. 
Bez politiků, co likvidují 
nezávislou policii“? Bude 
na ni ČSSD reagovat?
Jestli někdo útočí na nezá-
vislost policie, je to Andrej 
Babiš a ANO. Proč zasahuje 
jako ministr financí do 
pravomocí policejního pre-
zidenta, proč celou věc poli-
tizuje a pomocí svých novin 
hysterizuje? A proč on a jeho 
ministr spravedlnosti urá-
žejí policejního prezidenta 
a šéfa nové centrály Michala 
Mazánka? Oni, a nikoli ČSSD 
verbálně útočí na policii. 
Řečeno v nadsázce: chápu 
ty billboardy jako pokorné 
přiznání ANO, že selhalo 
a omlouvá se občanům.

 
 Otázka je, jestli to tak 

pochopí i voliči.
Babišovo hnutí nemá krajská 
témata, nic jiného než poško-
zovat ČSSD zatím nepřed-
vedlo. Jistě, mají billboardy, 
kde slibují dálnice. Nevím 
ale, kolik lidí přesvědčí, 
když jejich ministr dopra-
vy udělal z českých dálnic 
největší parkoviště v Evropě. 
Z ministra financí se navíc 
stal největší lobbista firmy 
Kapsch, když jí bez tendru 
přihrál šest miliard. Přitom 
ještě nedávno dřívější 
smlouvu s touto společností 
kritizoval.
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Absolvoval 
Západočeskou 
univerzitu 
v Plzni. Do 
roku 1989 
pracoval v bankovnictví, 
pak podnikal v oblasti 
maloobchodu i velkoobchodu 
a služeb. Od roku 1997 je 
členem ČSSD, v letech 2002 
až 2010 působil jako plzeňský 
zastupitel. Pak byl čtyři roky 
hejtmanem Plzeňského kraje. 
V březnu 2015 byl zvolen 
prvním místopředsedou 
sociální demokracie. Je 
ženatý, má dvě děti.

Milan 
Chovanec (46)
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 Jistě, ANO má 
billboardy, kde 
slibuje dálnice. 
Nevím ale, kolik 
lidí přesvědčí, když 
jejich ministr dopravy 
udělal z českých 
dálnic největší 
parkoviště v Evropě. 



Co to Face-
book udělal? 
Tomu NIKDY 
neuvěříte!

Věřte nebo ne, Facebook se 
rozhodl bojovat proti click-
baitingu! Co že to je? Právě 
to, co vidíte v titulku tohoto 
článku: příslib senzace, která 
se pravděpodobně nekoná, 
ale je tak silný, že vás přinutí 
ze zvědavosti na titulek klik-
nout. Což je smysl celé věci: 
provozovatelé většiny obsa-
hových serverů vydělávají 
peníze úměrně tomu, kolik 
lidí na jejich stránky přijde.

Facebook je přesně to 
místo, kam clickbaiting 
patří, pokud jste odhodláni 
takové věci dělat. Je tam 
veškeré publikum, po jakém 
jen můžete zatoužit. Vše, co 
potřebujete, je na vteřinku 
připoutat pozornost silněji 
než kdokoli jiný. Clickbaiting 
se dá přeložit jako klikací ná-
vnada. Čtenář po ní chňapne 
a zasekne se a vy jste vydělali 
další padesátihaléř nebo tak 
něco.

Co na tom Facebooku vadí? 
To není tak docela jasné, 

protože clickbaiting není 
vysloveně neoblíbený. Jeho 
kolotočářské dryáčnictví je 
pro miliony lidí docela pří-
jemným zpestřením dalšího 
nudného dopoledne v kan-
celáři. Koneckonců bulvární 
titulky se „clickbaitingovým“ 
stylem píšou odedávna, jsou 
jedním z definujících znaků 
tohoto žánru („Muž pokousal 
psa!“) a dokud se hra drží 
v rozumných mezích co se 
týče kvantity i kvality, nikdo 
se tím netrápí.

Vládci Facebooku patrně 
nabyli dojmu, že rozumné 
meze byly překročeny. Click-
baiting je kořením facebooko-
vého obsahu, a z toho plyne 

jasné pravidlo: Nepřepepřete 
toho vepře! Facebook má 
mnoho možností, jak ovlivňo-
vat, co na své stránce, na své 
„zdi“, uvidíme a co ne. Valná 
část jeho činnosti spočívá 
v hledání a zdokonalování 
těchto algoritmů výběru. 
Jejich konečným cílem je, 
abychom byli na Facebooku 
spokojeni, abychom na něm 
trávili co nejvíc času, poskytli 
o sobě vědomě i nevědomky 
co nejvíc informací a vstře-

bali co nejvíc obchodních 
sdělení. Vše, co ruší a mohlo 
by uživatele odehnat, musí 
pryč. 

Clickbaiting se pochopi-
telně nedá filtrovat ručně, na 
to by byla potřeba armáda 
hlídačů. Facebook použije 
pro tento účel software, 
který bude hledat určité 
fráze, strukturu věty apod. 
Účinnost v jiných jazycích 
než angličtině bude zpočátku 
velmi malá, pokud vůbec ně-
jaká. Čeští tvůrci dráždivých 
titulků si tedy mohou zatím 
hrát bez omezení – pokud 
věří, že se to jejich publiku 
dlouhodobě líbí.

Facebook patrně nemyslí 
vážně, že by chtěl tenhle 
sporný žánr zcela vymýtit. 
Spíš mu jde o to, aby působil 
dojmem, že se pečlivě stará 
o blaho svých uživatelů. 
Všechno je to nekonečná hra, 
v níž jde o peníze inzerentů 
a o to, kdo a v jakém poměru 
si je rozdělí. Nejsme pány té 
hry, jsme naopak zbožím, kte-
ré se za ty peníze vyměňuje, 
což je dnes už snad všeobec-
ně známo. To neznamená, že 
bychom se měli populárních 
internetových služeb a so-
ciálních sítí vzdát, i za těchto 
podmínek jsou užitečné a pří-
jemné. Je však rozumné tento 
kontext znát, nezapomínat 
na něj a umět do něj zasadit 
všechno, co internetové firmy 
dělají. Včetně clickbaitingu 
samotného i boje proti němu. 

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský
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Tvář dne 

 Běžte volit, je to vaše 
povinnost, je to součástí 
demokracie,

řekl generál Prajutch Čan-Oči 
o referendu, které upevňuje 
moc junty v Thajsku 
str. 9
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Stroj jménem Buffett
Svět je v pohybu, a posouvá se i ten, který se umí už beztak 
otáčet. Řeč je o Američanovi Warrenu Buffettovi, maji-
teli holdingu Berkshire Hathaway. Miliardář, o němž se 
traduje, že rád nakupuje „nepoužitelné“, aby z něj dělal 
„použitelné“, se navíc nehýbe navenek, ale také uvnitř. 
Vnější optika spočívá v tom, že Berkshire Hathaway vyká-
zal ve druhém čtvrtletí letošního roku více než pětimiliar-
dový čistý zisk, což je meziroční plus o 25 procent. Vnitřní 
posun představuje fakt, že pojistný byznys skupiny Geico, 
dosud jedničky v impériu, utrpěl porážku od operací 
v průmyslu. Pojistky vydělaly 2,4 miliardy, kdežto prů- 
mysl, spolu se službami a spotřebou, 2,8 miliardy. 

Střídání stráží mají na svědomí nákupy. Přibyl, mimo 
jiné, ocelář Precision Castparts a baterky Duracell, stejně 
jako spousta výrobních patentů. Buffettovy nájezdy stále 
fungují s pomocí peněz od pojišťoven, jež musí část klien-
tů občas odškodnit, ale dosti často také ne. Kdysi dávno to 
chtělo pouze jediné: dostat tento nápad…
 Igor Záruba

Nevím, jestli je to vyhoření, ale dnes 
jsem šestkrát spustil požární alarm.

Vše, co by mohlo 
odehnat uživatele, 
musí pryč. Facebook 
vytáhl proti „klikacím 
návnadám“.
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podpora aktivní kavárny. 
V rámci projektu „EY 25 pro 25“  
společnosti EY (firma slaví 25 let 

na českém trhu podporou  
25 ne    ziskových organizací) 

předala vedoucí partnerka EY 
Magdalena Souček (na snímku 

druhá zleva) ředitelce Zajíčka 
na koni Markétě Šulcové (první 
zleva) šek na 150 tisíc korun na 
provoz kavárny AdAstra, která 
zaměstnává mladé lidi s men-
tálním hendikepem, a 25 tisíc 

korun na letní dětské tábory. Zá-
roveň děti pokřtily kytaru, kterou 

společnost EY kavárně darovala 
v rámci zaměstnanecké sbírky. 

Kavárnu AdAstra otevřela nezis-
ková organizace vloni na podzim 

v Podskalské ulici v Praze 2. 

Sekt pomoHL StUdentŮm 
Bez rodiČŮ. Díky dražbám 
dvou lahví šumivého vína z limito-
vané edice Karel IV. od Bohemia 
Sektu budou podpořeni vysoko-
školáci z dětských domovů. Tyto 
mladé lidi dlouhodobě podporuje 
Nadace Terezy Maxové dětem, 
a díky aukci pro ně získala 44 tisíc 
korun. „Karel IV. je spojen jak 
s rozkvětem českého království, 
vinic, tak i samozřejmě se vzdělá-
ním. Právě proto jsme se rozhodli, 
že první a poslední lahví, tedy 
s pořadovými čísly 1 a 700, podpo-
říme Nadaci Terezy Maxové, která 
dlouhodobě podporuje mimo 
jiné vzdělávání dětí z dětských 
domovů,“ říká k dražbě Ondřej Beránek, ředitel společnosti Bohemia Sekt (na snímku ze slavnostního 
zahájení aukce je druhý zleva). Lahev č. 1 byla vydražena za 30 tisíc korun v rámci setkání s partnery 
Bohemia Sektu, kterého se zúčastnila i Tereza Maxová (první zleva). Poslední lahev z limitované edice 
s číslem 700 se vydražila v rámci Dne Bohemia Sektu, tradiční akce pro veřejnost, kterou Bohemia 
Sekt ve svém sídle ve Starém Plzenci pořádá. Tuto lahev vydražila skupinka zdejších návštěvníků za 
14 tisíc korun.

nejzeLenější nová Čtvrť v praze. Minulý týden byl 
slavnostně otevřen již třetí park v Britské čtvrti v pražských Sto-
důlkách. Park má rozlohu přes 10 tisíc m2 a je v něm též zóna pro 
relaxaci a zábavu. „Rezidenční Britská čtvrť společně s blízkou 
administrativní čtvrtí City West je projekt, kterého si vážíme. 
Dnes zde žije a pracuje skoro 10 tisíc obyvatel. Nyní jsou zde již 
tři funkční parky. Park, který dnes předáváme, přitom rozhod-
ně není poslední v této lokalitě, na kterém pracujeme,“ sdělil 
Michal Kocián, předseda představenstva společnosti Finep (na 
snímku vlevo). „Pro nás je rozvoj nové městské části v Praze 13 
také příkladem kvalitní spolupráce mezi soukromým investorem 
a městskou částí, i veřejným zájmem,“ dodal. Park byl vybudo-
ván v prostoru přímo nad objektem metra, který tak získal nové 
uplatnění. Součástí jsou i dětská hřiště a odpočinkové zóny. 
„Vážím si toho, že investor zdejší Britské čtvrti a City West ne-
staví jen bytové domy a administrativní budovy, ale vytváří také 
estetická a útulná veřejná prostranství,“ řekl při předání hřiště 
starosta MČ Praha 13 David Vodrážka (vpravo).

15 Let v ČeSkU. Slovenská antivirová společnost ESET oslavila 
15 let existence pražské pobočky. Při této příležitosti zveřejnila 
hospodářské výsledky za loňský rok, kdy dosáhla obratu  
307 milionů korun a meziročně si polepšila o pět procent z před-
loňských 292 milionů korun. Generální ředitel české pobočky 
Juraj Ferenc při příležitosti „plnoletosti“ převzal za ESET obří 
maketu občanského průkazu.

Fo
to

 F
in

ep
Fo

to
 A

ho
ld

Fo
to

 E
Y

Fo
to

 e
se

t
Fo

to
 B

oh
em

ia
 S

ek
t

zažila vaše společnost něco významného?
pište nám na lidee15@cninvest.cz

pro zdraví mUŽŮ. Společnosti Procter & Gamble a Ahold 
finančně podpořily částkou 188 198,59 koruny Nadační fond Petra 
Koukala a projekt STK pro chlapy, který chce zlepšit přístup mužů 
k péči o své zdraví. Šek slavnostně převzal Petr Koukal (na snímku 
uprostřed), úspěšný badmintonista, který před lety porazil rakovinu 
varlat. Akce probíhala letos od 25. května do 21. června, kdy z kaž-
dého nákupu produktů značek Gillette, Head & Shoulders, Oral-B 
a Old Spice v marketech Albert mířila dvě procenta na nadační fond. 
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n Televizní podzim 
nabídne tradičně 
nejvíce seriálů a reali-
ty show, ale chystá se 
také další pokus 
o sitkom.

Dušan Kütner

Podzim patří k vrcholům 
televizní sezony. Právě na 
toto období chystají televizní 
stanice své největší projek-
ty. Letos jim již tradičně 
vládnou původní seriály, byť 
hlavně v České televizi a na 
Primě. Tuzemská komerční 
jednička Nova původní – 
a drahé – seriály omezila 

a lákat diváky se rozhodla 
zejména na reality show.

Veřejnoprávní televize 
uvede tři seriály. Jednak 
detektivku Rapl, v níž hraje 
hlavní roli postava krimi-
nalisty Kuneše z dřívějšího 
ceněného seriálu Cirkus 
Bukowsky. O své diváky už 
má postaráno druhá série 
Doktora Martina, v níž domi-
nuje nedílná součást mno-
hých projektů ČT Miroslav 
Donutil. Třetím seriálem je 
historická sága o zaklada-
teli nynějšího mogula mezi 
tuzemskými nápojářskými 
firmami Já, Mattoni.

Kromě toho Česká televize 
nabídne příznivcům televiz-
ní zábavy politický sitkom 

Kosmo podle scénáře Tomá-
še Baldýnského o poněkud 
tristní přípravě čtyř českých 
kosmonautů na výlet na Mě-
síc, sitkom sérii Marta 
a Věra a pořad 
Nádraží založe-
ný na skečích. 
„Každému 
z těchto nově 
uváděných 
pořadů 
předcházelo 
dlouhé období 
tvůrčího vývoje 
a často také vel-
mi náročné výroby. 
Každý z nich představu-
je zcela odlišný žánr a vyža-
duje jiný kreativní přístup,“ 
uvedl šéf ČT Petr Dvořák.

Nova na podzim vsadí spí-
še na reality show. Kuchař-
ský pořad MasterChef obsadí 
hlavní vysílací čas po osmé 

večer hned dvakrát 
týdně. Divácky 

úspěšná pěvecká 
show Tvoje tvář 

má známý hlas 
dostane pro-
stor v neděli. 
Páteční večer 
pak bude 

patřit stále po-
pulární soutěži 

Chcete být milio-
nářem? Dřívější ex-

panzi do oblasti původ-
ních seriálů Nova na podzim 
utlumí. V hlavním večerním 
čase nabídne pouze letitou 

Ordinaci v růžové zahradě 2, 
v podvečer pak rovněž léty 
ověřenou Ulici.

To Prima se naopak 
původních seriálů drží. Pre-
miéru bude mít kriminálka 
Mordparta s Jiřím Bartoškou 
v hlavní roli. V současné 
době už běží – některými kri-
tiky nepříliš dobře přijímaný 
– cyklus mikrokomedií Je-
telín. Vrátí se také další díly 
Ohnivýho kuřete a Přístavu. 
I Prima však nabídne svou 
reality show, a to tuzemskou 
verzi dávného hitu Pevnost 
Boyard. A ani na Primě 
nebude chybět několik 
kuchařských pořadů v čele 
s Teď vaří šéf! se Zdeňkem 
Pohlreichem.

ČT a Prima se drží seriálů, 
Nova sází na reality show

DoKToR se chyTiL. 
První řada seriálu 
České televize Doktor 
Martin vévodila loni 
na podzim páteč-
ním večerům před 
obrazovkami, jeho sle-
dovanost se pohybo-
vala kolem 1,3 milionu 
diváků. Jaký div, že 
se sága venkovského 
lékaře, jež vznikla 
podle britské licence, 
dočkala i v Česku dru-
hé řady. Pilířem řady 
zůstává představitel 
hlavní role Miroslav 
Donutil, jakkoli se 
od svého britského 
pravzoru liší. 
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Na symfonických koncer-
tech, klavírních recitálech, 
sobotních a nedělních 
matiné 57. ročníku Chopino-
va festivalu vystoupí umělci 
světových jmen. Mariánské 
Lázně letos pořádají tento 
druhý nejstarší hudební 
festival v tuzemsku od 11. do 
21. srpna.

Událost, jež nese jméno 
polského romantického skla-

datele Fryderyka Chopina, 
který si tamní lázně  velmi 
oblíbil, se už od vzniku snaží 
být nejen hudební slavností, 
ale také významným kultur-
ním počinem. Koncerty se 
konají v městském divadle, 
Společenském domě Casino, 
Evangelickém kostele, na 
zámku Kynžvart, kolonádě, 
v Hotelu Esplanade a v Hu-
dební síni domu Chopin. /bo/

Mariánské Lázně 
ovládne chopinBrutal Assault zaduní 

pevností Josefov
Už 21. ročník metalového 
festivalu Brutal Assault se 
koná od středy do soboty 
ve vojenské pevnosti Josefov 
u Jaroměře. Na třech pó- 
diích se představí osm desí-
tek kapel z celého světa.
 

V Litomyšli ožijí  
barokní tradice 
Nový festival Litomyšlské 
barokní tradice představí 

návštěvníkům od 14. do 
21. srpna kulturní dědictví 
barokní doby. Zahrnuje kon-
certy, bohoslužby, procesí 
a módní přehlídku liturgic-
kých rouch. Osmidenní akce 
se uskuteční nejen v Lito-
myšli, ale část i na zámku 
v Nových Hradech.

Ostrov hostí festival  
Rock on the Rocks
Tradiční česko-německý hu-
dební festival Rock on the 
Rocks přivítá milovníky tvr-

dé hudby v Ostrově u Tisé 
od 14. do 16. srpna. Upro-
střed nádherné přírodní 
lokality pískovcových skal 
mohou návštěvníci šestého 
ročníku očekávat nálož té 
nejlepší hudby z obou stran 
hranice. Hudební program 
je doplněný nejrůznějšími 
workshopy a dílničkami. 
Účastníci většinou uvidí ka-
pely, které neobrážejí velké 
množství letních festivalů, 
ale jejich muzika je nějakým 
způsobem zajímavá a zá-
bavná. /bo/

Krátce

Tuzemská 
komerční jednička 
se rozhodla svou 
dřívější expanzi v

tvorbě
 původních seriálů 

utlumit.
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n Vyhlídka Moravcovo peklo 
nabízí fascinující pohled na 
Zvíkovský most přes Vltavu.

Na pravém břehu řeky Vltavy 
těsně před Zvíkovským Vltavským 
mostem se nachází seskupení 
pobřežních skal nesoucí název 
Moravcovo peklo. Divoký tok Vltavy 
v tomto úseku (samozřejmě před 
napuštěním Orlické přehrady) se 
v délce několika kilometrů nazýval 
Červenské proudy (peřeje) nebo též 
Moravcovo peklo. „Moravcovo“ podle 
usedlosti U Moravců nad skalami, 
„peklo“ kvůli častým ztroskotáním 
lodí a vorů. V novodobé historii 
Československa je toto místo spjato 
především s osudem píseckého 
rodáka a dlouhodobého skautského 
funkcionáře Miloše Blažka, který 
po zatčení gestapem v roce 1943, 
věznění v Klatovech, Terezíně a pak 
v Praze právě z pražského věznění 
na zámečku Jenerálka uprchl a po 
zbytek války se ukrýval v jeskyni, 
jež byla součástí skalního komplexu 
Moravcovo peklo. Napuštěním Orlic-
ké přehrady byla zatopena.

VyhLídkA
Samotné vyhlídkové místo není 
nijak upraveno. Záleží na každém 
z vás, jakým směrem, z jakého úhlu 
či z jaké výšky se chcete rozhlédnout 
po proudu či proti proudu Orlické 
přehrady, respektive Vltavy těsně 
před soutokem s Otavou, nebo si 
prohlédnout Zvíkovský Vltavský 
most. Avšak opatrnosti není v daném 
místě nazbyt, neboť skály jsou strmé 
a přidržet se můžete maximálně po-
losuchých akátů, zakrslých borovic 
nebo skalních hran.

PřístuP
Obě vyhlídková místa Moravcova 
pekla jsou znázorněna na www.
mapy.cz jedním bodem. Jejich sym-
bol se však například v mapě edice 
Klubu českých turistů vyskytuje již 
jako zdvojený. Přístup k nim je znač-
ně komplikovaný. Některé zdroje 
uvádějí, že nejsnazší přístup je po 
červené turistické značce z obce 
Kučeř, která se nachází na silnici 
II/121 kousek od Zvíkovského Vltav-
ského mostu směrem na Milevsko. 
To nemohu potvrdit, sám jsem zvolil 
trochu romantičtější, dobrodruž-
nější a náročnější cestu. Auto jsem 
zaparkoval na plácku u paty Zvíkov-
ského Vltavského mostu na pravém 
břehu Vltavy. Po chvilce chůze po 
pravé straně silnice směr Kučeř jsem 
odbočil na třetí lesní cestě do lesa 
a šel jsem po lesní pěšině až k místu, 

Tam, kde ztroskotávají lodě

Ačkoli jsou mosty 
vlastně dvojčata, 
ten vltavský 
je známější 
díky bungee 
jumpingu. 

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme knihu  
Ivana Klicha Vltavské vyhlídky,  
v níž najdete 33 tipů na výlet k nejdelší 
české řece.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

kde je lemující trnkové křoví přeru-
šeno výsekem, od něhož vede pěšina 
po louce k dalšímu průseku v trnkoví 
a vstupuje se do lesa. Lesní pěšinou 
jsem pokračoval dál, kde jsem na-
razil na červené turistické značení, 
které mě dovedlo 
až téměř k vrcholu 
skalního komplexu 
Moravcova pekla. 
K vyhlídce samotné 
jsem zbylých pár 
desítek metrů došel 
intuitivně. Kompliko-
vanější a fyzicky ná-
ročnější přístup však 
rozhodně stojí za to 
a vůbec není těžké si 
představit, že stojíte 
na vrcholku skal ve 
výšce zhruba 50 metrů nad divokými 
peřejemi přehradou nespoutané čás-
ti toku řeky Vltavy a pozorujete, jak 
voraři s tou divokou vodou zápasí.

ZAJímAVOsti OkOLí
Zastavme se u Zvíkovského Vltavské-
ho a Zvíkovského Otavského mostu, 
a to i přes to, že z této vyhlídky je 
ke spatření pouze ten první. Název 
„Zvíkovský“ nesou proto, že se na-
cházejí v těsné blízkosti obce Zvíkov-
ské Podhradí a hradu Zvíkov. Název 
„Vltavský“ nebo „Otavský“ se pak 

logicky odvíjí od toho, kterou z řek 
překlenují. Když uvidíte fotografie 
jednoho či druhého, nepoznáte, kte-
rý je který. Já, rodák z Milevska, jsem 
je identifikoval vždy pouze podle 
pořadí, v jakém jsem k nim přijel. 

Oba mosty byly posta-
veny zároveň počátkem 
60. let minulého století 
metodou tzv. lehké 
betonáže a nejbližšími 
obcemi, které spoju-
jí, jsou již zmíněná 
Kučeř na pravém břehu 
Vltavy a Varvažov na 
levém břehu Otavy. 
Délka obou mostů 
je 252 metrů, výška 
vozovky nad hladinou 
Vltavy či Otavy kolísá 

dle stavu vody mezi 70 až 75 metry. 
V létě 2015 to však bylo až o devět 
metrů více kvůli extrémnímu suchu 
a upouštění přehrady. Oba mosty 
mají tři pilíře. Krajní jsou zapuštěny 
do břehů a vzdálenost mezi nimi 
a prostředním pilířem je 48 metrů. 
Ačkoli jsou mosty vlastně dvojčata 
a oba byly prohlášeny technickou 
památkou, ten vltavský je známější 
díky adrenalinovému sportu bungee 
jumping. Seskok si můžete domluvit 
prostřednictvím webové stránky 
www.bungee.cz.

https://www.bux.cz/knihy/205625-vltavske-vyhlidky.html
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OslAvA spOrtu 
zAčAlA. V Rio de 
Janeiru byly slav-
nostně zahájeny 
třicáté první letní 
olympijské hry 
(1, 2). Ceremoniál 
si nenechala ujít 
celá řada hlav 
států včetně pre-
zidenta ČR Miloše 
Zemana (3). Do 
Brazílie však míří 
především fanouš-
ci sportovních klá-
ní (5), kterým se 
na úvod představili 
například plážové 
volejbalistky či 
gymnasté (4, 6).

 1  2

 3

 4

 5

 6
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